
265revijaLes 54(2002) 7-8

strokovne vesti

Seveda niso moji ... Kako naj si jih
lastim? Le na poseben na~in sem jih
spoznaval in predstavljal. Vendar se
mi je njihova podoba zaradi raz-
pr{enosti predstavljanja skozi toliko
let za~ela izgubljati, razblinjati. In
verjetno sem ostal edini, ki ima {e
kolikor toliko pregleda nad tem, kar
se nabralo v 13 letih.

Naj na hitro pojasnim. @e precej ~asa
skrbim za zunanjo podobo izdaj
srednje{olskih u~benikov pri Lesar-
ski zalo‘bi. Leta 1989 se mi je po-
rodila ideja, da bi lahko zadnjo stran
platnic u~benikov, ki smo jih do ta-
krat pu{~ali prazne, izkoristil za
predstavitev razli~nih vrst lesov. Za-
misel je bila, da naj bi vsak les pred-
stavil ~ez celotno stran z zna~ilno
kakovostno mehani~no obdelano
povr{ino v naravnem razmerju. V
spodnjem delu strani naj bi bil les
opredeljen kot rod in dru‘ina z latin-
skim imenom ter s poimenovanji v
ve~ jezikih. Predvsem pa sem ‘elel,
da les v dveh, mogo~e treh stavkih
nekdo opredeli z njegovimi lastnost-
mi, pomembnostjo, posebnostmi. Te
kratke “izjave” o lesovih - sentence -
so pou~ne, pogosto tudi duhovite mi-
sli ali izreki z zelo razli~nimi izho-
di{~i.

No - in prav ta del predstavitve lesov,
ki se mi jih je v 13 letih nabralo 24,
se mi je zazdel vreden nekake obu-
ditve s strnjeno predstavitvijo. Za

Vsi moji lesovi (1. del)

avtor prof. dr. Vinko ROZMAN

u~ence, ki so drsali to stran u~benika
po {olskih klopeh in jo mazali, je bilo
to spoznavanje seveda zelo fragmen-
tarno, mimogrede. V toliko letih se
je menjalo ve~ generacij. Ob lastnem
veselju pri oblikovanju teh strani pa
sem vseeno mislil predvsem na u~en-
ce; da mimogrede spoznavajo lesove
tudi v taki obliki; kot droben utrinek,
kot misel strokovnjaka, mizarja, pes-
nika ... Le sam in mogo~e urednik (pa
tudi uredniki so se menjavali), ali {e
kak u~itelj, smo mogo~e sledili paleti
teh kratkih sentenc.

Zazdelo se mi je torej zanimivo in
vredno povedati zgodbo o teh “mo-
jih” lesovih; da obnovim bogato pa-
leto najrazli~nej{ih misli o posamez-
nih lesovih, razpr{ene po platnicah
u~benikov ter da jih s pojasnili na po-

ljuden na~in predstavim v reviji, ki
objavlja vse, kar je povezano z lesom,
in ima v svojem naslovu tudi to be-
sedo - les.

In kdo so bili ti moji sogovorci, se-
stavljalci sentenc? Dr. Niko Torelli,
dr.Slavko Mihevc in dr. Katarina
^ufar, profesorji z Oddelka za lesar-
stvo na BF; pesnik in igralec Tone
Kuntner; mizar antikvitet Gabrijel
Zupan; prof. Niko Kralj, prof. Janez
Suhadolc in prof. dr. Jo‘e Ku{ar, vsi
trije kolegi s Fakultete za arhitek-
turo; pokojni Roman Dekleva, moj
u~itelj in dober prijatelj; oblikovalca
- arhitekta Tone Poga~nik in Ljerka
Fin‘gar; mizar Franc Stipi~ iz ljub-
ljanskih {olskih delavnic; kipar-rez-
bar Milan Cvelbar; lesarska tehnika
Borut Kri~ej z Oddelka za lesarstvo
BF in Ven~eslav Koderman iz Uten-
silie; samouk Ton~i Pretner iz Trente;
izdelovalec violin goslar - umetnik
Vilim Dem{ar; {tudentje Oddelka za
oblikovanje na Akademiji za likovno
umetnost Marija Bla‘i, [pelca Golob
in Marko [kerlavaj; prof. angle{~ine
Du{ica Kunaver, zavzeta zbiralka
ljudskega izro~ila in zagovornica
ohranjanja na{e kulturne dedi{~ine;
vinogradnik iz Brd, agronom Maksi-
milijan Reya; dr. Marjan Kotar,
prof. na Oddelku za gozdarstvo na
BF; univ. dipl. in‘. Vinko Velu{~ek,
ravnatelj Srednje lesarske {ole v
Ljubljani, in mag. Majda Kanop, u~i-
teljica na tej {oli. Pri obravnavi bora
seveda nisem mogel mimo pesnika
Sre~ka Kosovela: posegel sem po
kitici iz ene njegovih pesmi o borih.

In lesovi? Od jelke, bukve, smreke,
topola, lipe, ~e{nje, bresta, hrasta,
oreha, jesena, macesna, hru{ke, gab-
ra, javora, breze, jel{e, bora, slive, tise,
robinije, kostanja, breka do skor{a.
Med vsemi temi le sliva ne velja za
doma~o drevesno vrsto saj  je do nas
prispela z Vzhoda. ^e pogledam v



strokovne vesti

266 revijaLes 54(2002) 7-8

zamisli -  Nika Torellija. Ne spomi-
njam se, ali je on predlagal jelko ali
pa sem jo jaz. Vem pa, da je bilo kar
nekaj dvomov, ko je bilo potrebno
opredeliti misel o jelki kratko, jedr-
nato ... (pisateljica Simone de Beau-
voir je pisala svoji prijateljici: “Pi{em
ti bolj na dolgo, ker nimam ~asa, da
bit ti napisala na kratko.”). Ko se je
kolega Torelli odlo~il, ni bil povsem
zadovoljen. Misel se mu je zdela
nekoliko preve~ pateti~na. ̂ eprav je
bil to ~as spoznanja o nevarnosti, da
ta drevesna vrsta izumre. Tolikanj
opevana civilizacija grobo prekinja
‘ivljenje jelki. Ni~ ve~ ne bo pesmi
vetra v njenih gostih kro{njah, ni~ ve~
njenega temnega hladu.

Spo{tovanje vsakega ko{~ka lesa ...
Kolega iz {tudentskih let, Janez
Suhadolc, me je ‘e pred mnogimi leti
presenetil, ko je za~el sam, po lastnih
zamislih izdelovati pohi{tvo. Njegov
tenko~utni odnos do lesa se je izrazil
tudi v nekem predavanju ob  razstavi
njegovih stolov v Cankarjevem do-
mu, ko je rekel, da je zanj najlep{i sli-
vov les. V pravem ~asu sem ga spom-
nil na to.

bogastvo knjige Na{e drevesne vrste,
avtorjev Marjana Kotarja in Roberta
Brusa (Slovenska matica, 1999),
lahko vidim, da sem s tem izborom
tako reko~ iz~rpal vse, kar je za lesno
predelavo in obdelavo pomembnega.
Seveda, ~e vse hraste, bore in druge
rodove ne poizku{am deliti bolj
podrobno. Bi bile mogo~e za obrav-
navo kot posebnost zanimive {e tele
drevesne vrste: jerebika, lesnika, nag-
noj, glog, mokovec ali zelenika, v
katere dru‘ini je tudi “udoma~ena”
oljka?

Kje sem dobil lesove in kako verno
mi je uspelo reproducirati njihove
vizualne zna~ilnosti? Seveda vse ve~
ali manj na amaterskem nivoju, ki se
ga edinega pri pisanju u~benikov
lahko privo{~imo. Za ve~ino vrst
lesov seveda ni bilo problemov. Naj-
ve~ vzorcev sem dobil na obeh ome-
njenih oddelkih Biotehni{ke fakul-
tete ter v {olski delavnici ljubljanske
srednje lesarske {ole. Nekaj lesov je
bilo treba poiskati v mizarskih delav-
nicah, dva vzorca pa sem poiskal celo
na doma~em vrtu. Potrebna je bila
seveda {e ustrezna obdelava (sliva,
breza). Nameraval sem, da bi pred-
stavljal le povr{ine lesov, ki so skob-
ljane in bru{ene, torej take, kakr{ne
vidimo v izdelkih. Seveda pa je bilo
v nekaj primerih treba odstopiti od
tega: pri macesnu sem se odlo~il za
povr{ino klane stre{ne skodle, pri za-
nimivi rasti jelke pa za pre~ni prerez,
pri smreki za povr{ino, ki jo je na
prostem mo~no na~el zob ~asa, pri
jel{i pa celo za mikroskopski posne-
tek pribli‘no pet tiso~letij starega
koli{~arskega kola.

Fotografiranje povr{ine lesa ni pov-
sem rutinsko delo, ~e gre za amaterski
delo, da je potem tiskana reproduk-
cija kolikor toliko verna. Pri naravni
osvetlitvi ni vedno lahko ujeti zna-
~ilnosti ble{~av, ki jih ka‘ejo neka-

tere povr{ine lesa, npr. pri rebrastem
javoru. Seveda pa je bila vernost po-
dobe lesa izgubljena ‘e s tem, da so
bile vse platnice u~benikov do leta
2000 le ~rno-bele. [ele tega leta smo
za~eli z barvno podobo brekovine in
letos skor{evine.

Pri iskanju podatkov o lesovih sem
si veliko pomagal s “starim” Ugreno-
vi}em (Aleksandar Ugrenovi}: Teh-
nologija drveta. Zagreb, 1950).
Predvsem pri imenih lesov v tujih
jezikih: angle{~ini, franco{~ini, itali-
jan{~ini, nem{~ini in hrva{~ini. V
za~etku, ko smo bili {e v nekdanji
skupni dr`avi, smo imeli seveda srbo-
hrva{ki jezik, pa makedonski (imena
lesov v tem jeziku sem prepisoval iz
slovarja kar v knjigarni). Torej je bilo
delo res precej amatersko, tako kot
je na splo{no nastajanje u~benikov za
na{o stroko.

Danes so vse te sentence, zbrane na
enem mestu, vsaj zame, velik slavo-
spev in hvalnica gozdu, drevesu in
seveda predvsem lesu. Tu videvam
vse tiste {tevilne obraze lesa, ki se jih
ponavadi niti ne zavedamo. Mogo~e
sentence niti niso imele ambicije, da
bi postale genialni izreki ali mogo~e
celo slogani. V svoji raznovrstnosti pa
vendarle na svojstven na~in govorijo
o ~udovitostih pojavljanja tega en-
kratnega naravnega materiala.

Takrat, sedaj ‘e daljnega leta 1989,
sem najprej prosil najbolj “poklica-
nega”, da mi pomaga pri za~etkih

Sliva se je k nam raz{irila iz
Orienta in se udoma~ila
tudi na na{ih  vrtovih.

Edinstvenost slivovega lesa
pa ob~udujemo predvsem
zaradi njegove nenavadne
rde~e in  vijoli~aste barve.

^e{pljevina je zato
dragocena predvsem za
ekskluzivne izdelke. Sicer

pa mizar te‘ko dobi
primerno kakovosten les,

saj je drevesno deblo
~e{plje pogosto trhlo.

Pripoved o lesu s polno navdu{enja
sem do‘ivel pri mizarju antikvitet
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Gabrijelu Zupanu. V njegovi delav-
nici na @abjeku, starem predelu
Ljubljane blizu predora pod gradom,
kjer sedaj nadaljuje tradicijo zahtev-
nega obnavljanja stilnega pohi{tva
njegov sin, sem za~util pozabljeni svet
nekdanjega mizarstva. Takrat, leta
1990, se mi je navdu{eno razkrival,
za topol-jagned, pa sva sestavila nas-
lednje.

Prijatelj in trentarski sosed, kipar
Milan Cvelbar, mi je na podobno
prefinjen na~in predstavil lastne iz-
ku{nje z obdelovalnimi lastnostmi
oreha.

improvizirano natresel celo paleto
ob~utij, npr. o javorovi mizi, kaj vem
o ~em na Krasu ... No - potem sem
poiskal pesnika in igralca Toneta
Kuntnerja in njegove verze povezal
s povr{ino smrekovine, ki jo je na~el
zob ~asa.

Tako kot Zupanova delavnica me je
o~arala tudi delavnica goslarja-
umetnika Vilima Dem{arja, delav-
nica, skrita v eni od starih mestnih
hi{ na ljubljanskem Mestnem trgu.
Seveda pa tudi skoraj znanstveni
pristop mojstra pri izbiri in vgradnji
lesov v glasbilo. Tu je bil seveda javor
tisti izbrani les, ki kraljuje kot dno
violine.

V zanimivo vzvalovani rasti
jagnedi lahko ob ikrasti

teksturi malih gr~ic
ob~udujemo tudi svetle

plamenaste u~inke
prelivanja odsevov.

Nekdanji baro~ni mojster je
med {tirimi dopolnjujo~imi

se lesovi intarzije te‘ko
pogre{al to vrsto

topolovine.

Javorovina spada med
muhaste lesove. Zato mora

goslar, ko izbira les,
pristopiti k njegovi obdelavi

s spo{tovanjem. Razli~ni
akusti~ni u~inki lesa pa so
za pravega mojstra velik

izziv. Kot dno violine pa je
videz javorovine s svojo

“rebrasto” in svetlikajo~o se
teksturo skoraj neprekosljiv.

Orehov les omogo~a
rezbarju najbolj svobodno
ustvarjalnost, saj mu pri

delu skorajda ni potrebno
misliti na prilagajanje

smerem rasti. V tem lesu
velikega tonskega bogastva
od sivo bele do skoraj ~rne

barve je rez dleta tako
gladek, da komajda
potrebuje nadaljnjo

obdelavo.

Moj u~itelj v srednji {oli in kasnej{i
dober prijatelj, pokojni Roman De-
kleva, ponosni Kra{evec, po rodu Tr-
‘a~an, z izrednim naravnim ob~ut-
kom za na{ jezik, se je ljubiteljsko
tudi ukvarjal z rezbarjenjem. Kdo bi
mi lahko zato bolj verodostojno
predstavil ~e{njo?

Je pesnikovo dojemanje drevesa in
lesa druga~no, kot je dojemanje
drugih? Seveda. Hotel sem predsta-
viti tudi to videnje in ob~utenje.
Najprej sem pomislil na Toneta Pav~-
ka; tak, kakr{nega poznamo, bi mi v
svojem zna~ilnem in ‘ivem slogu

^e{njevina je prijetno
slikovit les, znan po izredno

fini teksturi, enakomerni
rasti in z zanimivim

nadihom sivorumenih in
rde~kastosivih barvnih
tonov, ki na svetlobi

s~asoma potemnijo  Ter se s
svojevrstno patino lakiranih

povr{in celo plemenitijo.

Pesem Sre~ka Kosovela o borih nam
ostaja v spominu na {olske dni. Kdo
bi lahko lep{e in enostavneje pred-
stavil bor v kra{ki pokrajini?

V lesu ogenj uro~eni
globoko davno spanje spi.
O pravem ~asu prava roka

ka k `ivljenju obudi.

Bori, bori, temni bori kakor
stra`niki pod goro, preko
kamenite gmajne te`ko

trudno {epetajo.

Tudi  lesarji vedno niso vselej pod
vplivom svoje “profesionalne defor-
macij” in znajo o drevesnih vrstah
razmi{ljati tudi na druga~en na~in.
Majda Kanop je predstavila divji ko-
stanj oziroma njegovo je`ico kot sim-
bol s psiholo{kimi izhodi{~i.

Zaupati nekomu je
tveganje, podobno kot pri

odpiranju kostanjeve je‘ice.
Na njenih bodicah se lahko

zbode{ do krvi.
^e pa si previden, lahko iz

nje nebole~e izlu{~i{
~udoviti plod, poln energije.

Nadaljevanje ~lanka boste lahko
prebrali v nasldnji {tevilki
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Vsi moji lesovi (2.del)

avtor: prof. dr. Vinko ROZMAN

Povabljence, da bi mi o lesu kaj na
kratko povedali ali napisali, sem
seveda prepu{~al, da so se odlo~ali
sami. Sentenco so zapisali sami ali pa
smo jo oblikovali skupaj. Zadnjo
besedo je imel na koncu {e lektor; v
za~etku je bil to prof. Tone Vrhov-
{ek, kasneje pa prof. Andrej ^esen.
Veliki posegi v tekste niso bili pot-
rebni, saj so bili stavki oblikovani
premi{ljeno. @al mi je bilo, da neka-
terih zapisov ali pripovedi ni bilo
mo‘no (ali pa~?) zapisati tako, kot
so bili zapisani ali povedani. To je bilo
predvsem pri tistih, od katerih nisem
mogel pri~akovati zapisov in sem
sentenco moral zapisati sam. Zanimiv
bi bil nare~ni zapis v kleni, doma~i
besedi.

Ko mi je mizar Franc Stipi~ govoril
o hrastu, seveda ni govoril o tem in
onem in ne o str‘enovih trakovih

@al mi je, da nisem mogel zapisati
povsem avtenti~nega odnosa do
macesnovega lesa tako, kot mi ga je
predstavil v svoji trentarsko obarvani
pripovedi Ton~i Pretner. Zanj je bil
dober predvsem tisti macesen, ki je
rasel na skali. Mogo~e sem po nepo-
trebnem to spremenil v “visoko v
gorah”.

Dogajanja v dru‘bi se lahko izrazijo
v opredelitvi odnosa do lesa. Z Jo-
‘etom Ku{arjem in Nikom Kraljem
sem se dogovarjal o njunem prispev-
ku v ~asu slovenskega osamosvajanja,
leta 1990  in 1991. Ku{ar je v tistem
~asu naletel v nekem pre~nem prere-
zu starega jelkovega trama na izra-
zito spremembo v {irinah branik (jel-
ka je bila edina drevesna vrsta, ki
smo jo omenili dvakrat; v tem prime-
ru tudi edinkrat v pre~nem preseku).
Asociacija na na{e osamosvajanje se
je kar ponujala:

Du{ica Kunaver, avtorica knjige ̂ ar
lesa, v kateri je zbrala bogastvo ljud-
skih vedenj, verovanj in spoznanj o
lesu, mi je za tiso priporo~ila nasled-
njo misel:

Drevo, ki je dolga desetletja
‘ivelo v senci mogo~nej{ih

dreves, je ostajalo ne-
znatno v boju za obstoj. Ko
pa so se mgo~niki umaknili,
se je razrastlo in razvilo vse
svoje, do tedaj zavrte mo~i.

V istem ~asu je tudi Niko Kralj pri
lipi “pozabil” na njene lastnosti, saj
je v njem zmagal simbolni pomen, ki
ga ima za nas lipa.

ampak o “{piglu”. Zapisal sem: zr-
calo.

Tako kot pri macesnu sem se tudi pri
pripovedi o robiniji sre~al s poudarki
o trajnosti tega lesa. Vinogradnik
Maksimilijan Reya mi je razkril, da
v Brdih za oporne kole v vinogradih
uporabljajo namesto kostanja najpo-
gosteje “akacijo”, ki je tam precej
raz{irjena drevesna vrsta.

Akacija, kot ponavadi
pravimo robiniji, je v ~asu

cvetenja pravi raj za
~ebele. V vinogradih pa so

pri nas oporni koli iz
mladih akacij zaradi

njihove trajnosti skoraj
nenadomestljivi.

Na{i predniki so dobro
vedeli, da je tisa strupeno
drevo. Vra‘everni pa so

nosili kos tisovine na ko‘i,
da se jim ni bilo treba bati

urokov.

Lipov les je mehak kakor
slovanska du{a. Tak{ni

notranji slovanski podobi
smo sledili Slovenci v novi

domovini, zato ni ~udno, da
smo sprejeli lipov list za

razpoznavni znak

Hrastovina je bila vedno
zelo  cenjena zaradi svojih
vsestranskih kvalitet, med

katerimi je tudi njeno
zrcalo”. Pri  ro~ni obdelavi
je nekdaj zahtevala ve~je

mojstrstvo kakor danes, ko
vse obdelujemo strojno.

Nekdaj so lesene strehe iz
skodel zdr‘ale tudi do sto

let. Seveda pa smo
vzdr‘ljiv macesen dobili

visoko v gorah, kjer je bila
rast zaradi te‘avnih razmer

zelo po~asna.
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Kolegica Ljerka Fin‘gar je hru{ko-
vino predstavila s podobnimi pou-
darki.

[ele predlani smo prvi~ predstavili
zadnjo stran platnic v barvah. Za~eli
smo z brekom in letos nadaljevali s
skor{em. [ele s barvami smo prav-
zaprav za~eli predstavljati les v nje-
govi resni~ni podobi.

Omenil sem, da sem pri nekaterih
ob~udoval tenko~utnost odnosa do
obravnavane vrste lesa. Pogovor z
Marjanom Kotarjem, ki je gozdarski
strokovnjak, je bil pravo do‘ivetje,
ko mi je odkrival brek, zame neznano
drevesno vrsto.

Zanimivi zapiski s tega pogovora so
se mi ohranili. Kako povedati, da ta
les na zahodu dosega ceno do 30.000
DEM za m3 (bilo je predlani). Na
koncu je bila cena imenovana kot

Ko govorim o zapisih, ki jih je bilo
treba “prilagajati”, naj omenim iz-
ku{njo s {tudenti Oddelka za obliko-
vanje na Akademiji za likovno umet-
nost. Z njimi sem hotel, da bi nekako
skupinsko opredelili brezo. Nakazal
sem jim, kaj bi `elel. Razprava pa je
krenila v smeri neresnosti, ki pa se je
na koncu umirila. Na koncu smo z
zdru`enimi mo~mi zapisali:

Oblikovalci naj bi bili tisti, ki najpo-
gosteje dolo~ajo izbiro vrste lesa.
Zato pri njih pri~akujemo najbolj
prefinjene opredelitve predvsem o
vizualnih vrednosti posameznih
lesov. Oblikovalec Tone Poga~nik se
je “preizku{al” na  brestu.

V dosedanjih predstavitvah seveda
vendarle prevladujejo omembe teh-
ni~ne lastnosti lesa; nekateri pa so mi
to posebej poudarjali. Logi~no je, da
je Slavko Mihevc, strokovnjak kakr-
{en je, v kratki predstavitvi bukovine
poudaril prav to.

Lesarski tehnik Borut Kri~ej je
predstavil jesen predvsem z vidika
svojega dela — ukvarjanja s povr{in-
sko obdelavo.

Gaber je z izhodi{~i poudarjanja teh-
ni~nih lastnosti predstavil lesarski
tehnik Ven~eslav Koderman, ki se je
s tem lesom ukvarjal ve~ino svojega
slu‘benega ~asa v tovarni Utensilia.

Za brestov les se
oblikovalci ne odlo~ajo

pogosto. Njegova izrazita
in zanimiva tekstura s

{iroko barvno paleto hitrih
prehodov od zelenkastih
do sivo rde~ih odtenkov
pa skoraj kli~e k uporabi
za ekskluzivnej{e izdelke.

Pri brezi najprej pomislimo
na njeno podobo v

pokrajini, nato na vonj
gore~ega lesa v kaminu.

[ele potem na rahlo
rumenkast les svilnatega
sijaja z rde~kasto rjavimi
pegami, ki ga za izdelke

najbolje znajo uporabljati
Skandinavci.

Bukovina, ki nekdaj pri
izdelovanju pohi{tva ni

bila spo{tovana, je zaradi
manj zahtevne obdelave in

enostavne teksture s
~asom postala bolj

cenjena. Vendar bukov les
hitro podle‘e

dimenzijskemu
spreminjanju, krivljenju in
pokanju ter napadom gliv.

Med svetlej{imi lesovi je
jesenovina glede na njeno

naravno rast in smer
obdelave med najbolj

slikovitimi. @al pa nam s
povr{inskim obdelovanjem

za zdaj {e ni uspelo
prepre~iti njegovega
kasnej{ega temnenja.

Nekdaj so gaber najbolj
cenili kolarji, ~eprav so les
te‘ko obdelovali; pogosto

jim je pokal in se krivil.
Vendar zaradi trdote,
‘ilavosti ter majhne

obrabljivosti komprimirano
gabrovino v industriji {e

vedno uporabljajo za
izdelavo tkalskih ~olni~kov.

V vsakem materialu je kaj
enkratnega, vendar je

hru{kovina tisti plemeniti
les, ki je mizarje vedno

privabljal. Njegova
~udovita rde~kasta barva

brez naravnega sijaja
polno o‘ivi {ele s

povr{insko obdelavo, ima
dobre mo‘nosti

obdelovanja kljub pogosto
zaviti rasti, necepljivost in
trdota pa sta prednosti, ki

pogosto vplivata na
oblikovalce, ~e pripravljajo

kaj posebnega.
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strokovne vesti

Idejo, da sem povpra{eval po breku,
mi je dal Vinko Velu{~ek, ko sem mu
poto‘il, da mi je za~elo zmanjkovati
doma~ih drevesnih vrst. Kot dober
poznavalec in ob~udovalec lesov mi
je takoj za~el na{tevati spregledane,
manj znane lesove z zanimivimi last-
nostmi: najprej brek, pa skor{, jere-
biko, mokovec, nagnoj ... Letos sem
ga prosil, da mi je predstavil skor{.

Skor{ je zaradi svojih posebnih in
plemenitih lastnosti visoko cenjen;
grozi pa mu iztrebljenje, saj v gozdu
ali na travniku naletimo le {e na po-
samezna drevesa. Zato v zadnjem ~asu
to lepo drevo poizku{ajo na~rtno raz-
{irjati.

Kasneje, ko so bili zapisi objavljeni, z
ljudmi s katerimi sem sodeloval nisem,
ve~ razpravljal o zapisanem. Ob tem
mojem sedanjem pisanju pa sem
vendarle ‘elel ponovno spregovoriti
vsaj z dr. Torellijem. Njegova sentenca,
zapisana pred 13 leti, je opozarjala na
dramati~no stanje, v katerem se je
zna{la jelka. Sam avtor pa je ‘e takrat
menil, da so bili stavki nekoliko
pateti~ni. In danes? Pogovorila sva se
... Danes pravi, da so sanitarni poseki
v zadnjem ~asu situacijo jelke vsaj na
videz zbolj{ali; in da za nekdanjo
katastrofalno stanje jelke mogo~e
onesna‘evanje okolja ni bil edini vzrok.
Sicer pa, da tako imenovanih {est
“Helsin{kih kriterijev” iz leta 1993
obljublja bolj{e ~ase za gozd in les. V
gozdarstvu so tako pozornost za~eli
na~rtno posve~ati tudi minoritetnim
vrstam, ki so za~ele izginevati v gozdu,
tako kot je izginil npr. visoko cenjen
brek. Tudi uveljavljanje sonaravnega
gospodarjenja z gozdom naj bi v bo-
do~nosti zagotovilo na{a optimisti~na
pri~akovanja.

Sre~anja z ljudmi, ki so mi pravzaprav
pomagali so bila do‘ivetja. ki so se mi
globoko vtisnila v spomin. Les me na
razne na~ine spremlja skozi vse ‘iv-

“vrtoglava”. Ob besedi “aristokrat-
ski”, ki se ji je hotel izogniti, potem
pa jo vseeno obdr`al v narekovaju, so
bile {e besede: resnobnost, eleganca,
cenjenost ...

ljenje, ob teh sre~avanjih z ljudmi pa
sem se pogosto samokriti~no zalotil pri
misli, kako malo vem o lesovih, kako
povr{no jih poznam, kako neizostrene
ob~utke imam in kako minimalne so
moje sposobnosti za navdu{enja.
Spoznal sem, na koliko razli~nih
na~inov lahko gledamo na les: za
nekoga je zanimiv predvsem kot izziv
za obdelavo, drugega navdu{uje nje-
gov videz, nekdo izpostavlja njegovo
trajnost, spet drugemu se zdi po-
membna njegova ekskluzivnost, pa
ogro‘enost drevesne vrste zaradi one-
sna‘evanja okolja ... Sem ob vsem tem
spoznal kaj novega? ^uditi sem se
za~el njegovim neomejenostim, za~util
sem, da mogo~e sam nimam prave
sposobnosti za obo‘evanje, spoznal pa
sem zato ~udenje. Razmi{ljam o tem
naravnem ~udu, ki po preminutju ‘ivi
naprej s povsem drugo funkcijo od
prej{nje. Les - ta nema pri~a nekda-
njega ‘ivljenja, pri~a o minljivosti vse-
ga na tem svetu, ki pa mu, ~e bedimo
nad njim, lahko zagotovimo ‘iv-
ljenje(?) {e tiso~letja. Les, ki nam daje
oporo, zagotavlja trdnost na{ega
okolja, prilagodljivost, elasti~nost, ki
ustvarja zvenenje ... Tako kot se ~udimo
skrivnosti ‘ivljenja, se lahko ~udimo
tudi skrivnostim lesa.  

Razen gozdarjev in
botanikov je malo ljudi, ki

poznajo “aristokratski”
brek. Drevo nas presene~a
v ~asu cvetenja pa tudi s
svojimi plodovi. Zaradi
posebnih estetskih in

tehni~nih lastnosti danes
dosegajo cene tega lesa

vrtoglave vi{ine.

Skor{ev les je izredno
te‘ak, elasti~en, se te‘ko

cepi, malo poka in se lepo
gladi. Njegova slikovitost je
razpeta od blede pe{~ene
do rahlo rde~kaste barve.
Spo{tovana skor{evina se

uporablja za izdelavo
dragocenega pohi{tva,
glasbil, v umetni{kem

mizarstvu pa za izdelavo
skulptur.
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